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Megszülettek

Június:
Heinrich Mór 2021. 06. 07.
Rashkaj Leonárd László 2021. 06. 14.
Vörös Borbála 2021. 06. 16.
Tóth Tamás Boldizsár 2021. 06. 22.
Ecker Hédi 2021. 06. 23.
Lukácsházy Lenke 2021. 06. 25.
Király László 2021. 06. 29.

Július:
Sándor Dorina 2021. 07. 08.
Balogh Krisztián Sándor 2021. 07. 11.
Heves Nikolett 2021. 07. 13.
Ugrin Bella Kamilla 2021. 07. 15.
Banoub Márk 2021. 07. 16.
Szolcsányi Zoé 2021. 07. 21.
Török Ádám 2021. 07. 21.
Wagner Zorka 2021. 07. 21.
Szlebárszky Etele 2021. 07. 23.
Rédecsi Lukács 2021. 07. 25.
György-Farkas Zsombor 2021. 07. 26.

A családsegítő és 
gyermekjóléti szolgálat hírei

Ingyenes jogi tanácsadás
2021. szeptember 20-án, hétfőn, illetve minden hónap 3. hét-
főjén 15–16 óra között ingyenes jogi segítséget nyújt Perger-
né dr. Bodnár Klára. A jogsegélyszolgálat előre egyeztetett 
időpontban, bejelentkezés alapján vehető igénybe. Érdeklődni 
személyesen vagy az alábbi telefonszámokon lehet:
06 26 375 143 (iroda), 06 30 560 3038 (ügyvédnő)

Az élelmiszer-adomány közvetítése a piliscsabai rászoruló 
családoknak továbbra is kiszállítás formájában történik.

További információk és hírek:
www.facebook.com/piliscsabaicsaladsegito
06 26 375 143, 06 70 456 5493

HÍREKHÍREK

Köszönet az egészségügyi 
dolgozóknak

Július elsején, Semmelweis-nap alkalmából Farkas András 
polgármester és Ay Zoltán alpolgármester ajándékkal kö-
szöntötte a piliscsabai orvosokat, ápolókat és védőnőket, és 
megköszönték áldozatos munkájukat.

Baj esetén – a 112-es segélyhívó tárcsázása mellett – 
azonnal hívják a 

PILISCSABA NAGYKÖZSÉGI 
ÖNKÉNTES TŰZOLTÓ EGYESÜLETET 
a 06 30 991 3580-as telefonszámon!

Felújítás a József Attila utcában

Piliscsaba Város Önkormányzata a kormány június 29-ei 
döntése alapján 19 937 794 forint vissza nem térítendő tá-
mogatást nyert a József Attila utca felújítására. A pályázati 
összegből a Kálmán király úttól a Szent László király útig tar-
tó szakaszon újítják fel a József Attila utcát. A pályázat elő-
re meghatározott feltételei alapján a felújítandó útnak olyan 
központi úthálózati elemnek kellett lennie, amely érvényes 
engedélyezési tervvel rendelkezik, és amelynek felújítását tel-
jes egészében fedezi az elnyert összeg. Ezeknek a feltételek-
nek a József Attila utca felelt meg, ezért erre adott be pályá-
zatot az önkormányzat. A felújítás várhatóan ősszel készül el.

Véradás szeptemberben

A véradás időpontja: szeptember 22., szerda, 13.30–19.00
Helyszín: Klarissza-ház

 Júliusi viharkárok

A július 11-én lehullott nagy mennyiségű csapadék és a viha-
ros szél az ország számos pontján, többek között Piliscsa-
bán is jelentős károkat okozott. A vihar miatt faágak törtek le, 
a csatornából előtört a szennyvíz és az esővíz, ami házakat 
öntött el. A károkat tetézi, hogy sokan illegálisan vezetik bele 
az esővizet a szennyvízcsatorna-hálózatba, amely nem bír-
ja el a túlterheltséget. Az ennek következtében feltörő víz az 
aszfaltot és a betonjárdát is felnyomta. 

A kárhelyszínekre a katasztrófavédelem, a helyi önkéntes 
tűzoltók, a polgárőrség és a városüzemeltetés munkatársai 
is kivonultak, Farkas András pedig a helyszínre sietve azon-
nal felvette a kapcsolatot az illetékes hatóságokkal. A pol-
gármester az esettel kapcsolatban elmondta, tudják, hogy 
a szennyvízcsatorna-hálózat bővítésre szorul, és jelenleg is 
azon dolgoznak, hogy ezt a problémát minél előbb megold-
ják. Azonban hiába bővítenek, ha a lakosság egy része túl-
terheli a rendszert, ilyen mennyiségű esőt nem tud elnyelni a 
csatornahálózat.

Az árvízszerű esőzések az elmúlt években egyre gyakoribbak, 
minden évben előfordul egy-egy hasonlóan viharos eső. A 
károkat azonban meg lehet előzni. Családi házak esetében 
az esővízszikkasztó vagy locsolásra felhasználható esővíz-
gyűjtő lehet a megoldás. Piliscsabán azokon a helyeken, ahol 
van csatorna, és megoldott lenne az esővíz elvezetése, a víz-
elvezető árkok gyakran el vannak dugulva, nincsenek tisztán 
tartva, holott ez mindenkinek feladata a saját ingatlana előtt.

Az esővíz elvezetésével, illetve a házak előtti árkok karban-
tartásával a 12/2020. (VI. 4.) önkormányzati rendelet fog-
lalkozik. Ebből kiderül, hogy az ingatlan használója köteles 
megakadályozni, hogy az épület tetőzetéről az esővíz vagy 
a hólé a járdára csorogjon. Emellett az ingatlanon keletkező 
csapadékvíznek saját területen történő elhelyezéséről, vagy 
– külön jogszabály szerinti – közterületen kiépített csapa-
dékcsatorna esetén az abba történő bevezetésről, valamint a 
közterületen megépült csapadékvíz-elvezető rendszer tisztán 
tartásáról és karbantartásáról szintén az ingatlan lakójának 
kell gondoskodnia. Ha mindenki odafigyel erre, akkor viharok 
esetén talán kevesebb kárt okoz majd az eső Piliscsabán. 

Településfásítási Program
Idén folytatódik az Agrárminisztérium által indított Település-
fásítási Program, melyen Piliscsaba is részt vesz. Városunk a 
program keretében a lehető legtöbb, azaz 30 darab fát pályá-
zott meg sikeresen. Az igénylők 19, belterületre is ültethető, a 
klímaváltozást jól tűrő fafaj közül választhattak, melyek között 
méhészeti szempontból értékes fajok is vannak. Piliscsabán a 
programnak köszönhetően 1 díszkörtét, 11 díszalmát, 6 puszta 
szilt, 6 kislevelű hársfát és 6 platánfát ültetnek majd el 2022 ta-
vaszán. A nagy méretű sorfák mellett a program része a szállí-
tás, valamint a mulcs, a fa törzsét védő rácsok és a támasztó 
karók költsége is, ezen felül pedig minden ültetéshez szakember 
jelenléte biztosított.

A Településfásítási Program első ütemét egy évvel ezelőtt hir-
dette meg az agrártárca a tízezer fő alatti települések számára. 
A kezdeményezés keretében akkor 476 település adta be faülte-
tési igényét 12 ezer sorfára, amit az elmúlt ősszel és tavasszal 
sikeresen el is ültettek. A nagy érdeklődésre való tekintettel a mi-
nisztérium idén meghirdette a program második ütemét, mely-
nek során a támogatás mértékét és a rendelkezésre álló sorfák 
számát is duplájára emelte. A kezdeményezés második ütemét 
így egymilliárd forint keretösszeggel és 24 ezer sorfával hirdet-
ték meg. A program célja, hogy népszerűsítse a Vidékfejlesztési 
Program erdőtelepítési támogatásait és javítsa a 
települések környezeti állapotát.

Fotó: Csatlós Norbert, www.orszagfasitas.hu 
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ESEMÉNYEKHÍREK

IX. KurucFeszt Péterfalván

Július 18-án rendezték 
meg a Tiszapéterfalvai kis-
térség 16 településének – 
köztük Piliscsaba testvér-
településének, Aklihegynek 
– közös ünnepét, amely-
nek az egyik célja, hogy 
felhívja a figyelmet az ott 
élők anyanyelv-használati 
jogáért való küzdelem 
fontosságára. A tiszaúj-
laki Turul-ünnepségen és 
a tiszapéterfalvai Kuruc-
Feszten városunk nevében 
részt vett Ay Zoltán alpol-
gármester és Lázi Tamás 
képviselő.

Az ünnepségen felszólalt Barta József, a Kárpátaljai Magyar 
Kulturális Szövetség alelnöke, a Nagyszőlősi Középszintű 
Szervezet elnöke. Beszédében rámutatott, hogy a Rákóczi- 
szabadságharc méltó bizonyítéka annak, hogy a magyar egy 
istenfélő, szabadságszerető nép.

„Egy nemzet, de különösen egy kisebbségi sorsba kénysze-
rült nemzetrész a szabadságát soha és sehol nem kapta 
ajándékba. Azért mindenhol és mindenkor meg kellett küz-
deni. Egy nemzet, egy nemzetrész megmaradásának legfon-
tosabb feltétele, hogy minden korban, minden helyzetben 
képes legyen megküzdeni a jogaiért. Sajnos nekünk is meg 
kell küzdenünk. Sajnos nekünk is szabadságharcosoknak 
kell lennünk. Ezért mi is vállaljuk és kimondjuk, hogy küzdeni 
fogunk az anyanyelven való oktatás lehetőségéért, az okta-
tás minden szintjén. Küzdeni fogunk az anyanyelv használati 
jogáért a társadalmi élet minden területén. Amiről önként le-
mondunk, azt soha vissza nem kapjuk. Amiért megküzdünk 
és elveszik tőlünk, van esélye, hogy valamikor visszaszerez-
zük. Kitartunk továbbra is amellett, hogy a kárpátaljai magya-
rokat ismerjék el Ukrajnában őshonos népnek. Megillet min-
ket ez a jog” – emelte ki beszédében az alelnök.

Az eseményen a történelmi egyházak képviselői kértek áldást 
a rendezvényre. A Turul-ünnepség a Szózat eléneklésével zá-
rult, majd mindenki – köztük Piliscsaba képviseletében Ay 
Zoltán alpolgármester és Lázi Tamás képviselő is – elhelyez-
te koszorúit és virágait az emlékmű talapzatán.

Piliscsabán járt 
a Pálos busz

Július 19–21. között 
Piliscsabán állomá-
sozott a Pálosan 
szép az élet című 
vándorkiállítás. A pá-
los rendtörténeti ván-
dorkiállítás az egyet-
len magyar alapítású 
férfi szerzetesrend, 
a pálosok történetét 
mutatja be. A kiállítás 
célja, hogy ne csak a 
katolikus, és ne csak 
a hívő embereket 
szólítsa meg, hanem 

mindenkit, akit érdekel a magyar múlt, a magyar történelem. 
Ennek a közösségteremtő célnak eszköze a vándorbusz, 
melynek segítségével a látogatók virtuális és informatikai 
eszközök segítségével tekinthetik, illetve hallgathatják meg 
az 1950 előtti és az 1989 utáni pálos élet legfontosabb ese-
ményeit.

A Pálos busz 2020-ban indult útjára. A Magyar Pálos Rend 
tagjai Boldog Özséb halálának 750. évfordulója alkalmából 
– a rendalapító emlékének szentelt évben – különböző prog-
ramok mellett ezzel az ingyenes vándorkiállítással kívántak 
minél nagyobb nyilvánosság előtt bemutatkozni. A kiállítás 
eddig 46 helyszínen járt, és már több mint 13 ezer ember te-
kintette meg. A vándorbusz 2021-ben is folytatja útját, ennek 
egyik állomása volt Piliscsaba.

Támogatás a polgárőröknek

A Magyar Labdarúgó Szövetség évek óta támogatást 
nyújt azoknak a polgárőr egyesületeknek, akik segítik 
a megyei első vagy alacsonyabb osztályú labdarúgó-mérkő-
zések megrendezését. A Magyar Labdarúgó Szövetség az 
MLSZ Pest Megyei Igazgatósága javaslatára 2021-ben az 
Országos Polgárőr Szövetségen keresztül 80 000 forint tá-
mogatásban részesítette a Piliscsabai Polgárőr Egyesületet.

Polgárőreink ott vannak a Pest megyei északi csoport pilis-
csabai mérkőzésein és jelenlétükkel biztosítják a mérkőzések 
lebonyolítását. Köszönjük a támogatást!

Platsek Károly egyesületi elnök

Kenyérszentelés és kitüntetések 
augusztus 20-án

Toronysisak felhelyezése 1. ütem

Nemzeti ünnepünkön a 
piliscsabai Nagytemp-
lomban Szilágyi Szabolcs 
atya celebrált szentmisét, 
megemlékezve az állam-
alapításról és Szent István 
királyról. A déli harangszó 
után következett az öku-
menikus kenyérszentelés 
Szép Mónika református 
lelkész, Kézdy Péter evan-
gélikus lelkész és Szilágyi 
Szabolcs katolikus plébá-
nos részvételével.

A szertartás után Farkas 
András polgármester 
mondta el az ünneppel 
kapcsolatos gondolatait, 
majd Menczer Tamás, a 
Külgazdasági és Külügy-
minisztérium tájékozta-
tásért és Magyarország 
nemzetközi megjelení-
téséért felelős államtit-
kára szólalt fel. Menczer 
Tamás hangsúlyozta: 

A piliscsabai Nagytemplom toronysisakját május 21-én emelték le, 
és csaknem két hónappal később, július 24-én felkerült az új, barokk 
sisak első eleme. Az alsó tartószerkezet közel 4 méter magas, erre 
kerül rá a későbbiekben a torony felső része rézlemezzel fedve, a fel-
újított kovácsoltvas kereszttel. 

Magyarország jövője rajtunk, magyar embereken múlik. Szent Istvánt 
említve kiemelte, hogy az államalapító király meg akarta őrizni a rá 
bízott közösséget, a magyarságot. Beszédében arra is kitért, hogy a 
legnagyobb érték a közösség: a családi, a nemzeti, a vallási vagy épp a 
kulturális közösség. Ez jelenti az értéket, mert a közösség megtart, tag-
jai segítik egymást, ha arra van szükség, és kiállnak egymásért. Ahogy 
fogalmazott, a közösségben rejlik az erő és a jövő is.

Az eseményen Farkas András polgármester átadta a kitüntető díjakat 
is. Piliscsaba Közösségének Szolgálatáért díjat kapott Tóthné Hársvöl-
gyi Éva, dr. Hoffer Gábor háziorvos asszisztense. Piliscsabáért Emlék-
plakettet kapott Kárász Károlyné Dombai Edit, dr. Bálint Levente házi-
orvos asszisztense, valamint Siristye Mihályné Margó néni. Az idei év 
Dicséretes Piliscsabai Porta díját Molnár László és felesége vehette át. 

Ezt követően Farkas András megszegte az idei év első búzájából sütött 
kenyeret, melyet aztán szétosztottak a jelen lévő ünneplők között.

Fotó: Ay Zoltán János
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Játszóterek épülnek

Folytatódnak a fejlesztések a városközpontban, 
és megújul több játszótér, valamint a Napsugár 
Óvoda udvara. Farkas András polgármesterrel 
készült interjúnkban mindezek mellett a várható 
őszi programokról is olvashatnak.

E havi interjúnk fő témája a játszótér-felújítások sora lesz, de előt-
te térjünk ki rá, hogy áll a jelenlegi legnagyobb projekt, a Klarissza- 
ház felújítása?

Közel 550 millió forint közvetlen állami támogatást kaptunk a 
Klarissza- ház felújítására, ennek előkészítő munkálatai a nyár fo-
lyamán is zajlanak. A műemléki kutatások párhuzamosan folynak a 
tervezési munkálatokkal, és ennek során folyamatosan derülnek ki 
újabb információk az épületről.

Milyen információk?

Többek között egyértelművé vált, hogy a Templom téri szárny északi 
részén a tornácról három szoba nyílt, amelyek valamikor a templom 
felé néztek, a tornácnak pedig a mellvértjei kerültek elő több helyen. 
Ezeket meg fogjuk tartani, illetve ki fogjuk egészíteni a korábbihoz 
hasonló mellvértszakaszokkal. A kutatások során az is kiderült, hogy 
egy konyha is működött a Fő út és a Garancsi út sarkánál. Erre utal-
nak a kémények, amelyek ebben a szárnyban fellelhetők, és egyéb 
épületrészletek. Gyönyörű falfestések is előkerültek a 19. századból, 
amelyeket a felújítás során láthatóvá fogunk tenni.

Arról már volt szó, hogy a műemléki kutatások az eredeti arculat 
visszaállítását szolgálják…

Így van, a műemléki szempontok figyelembevételével vissza fogjuk 
állítani az épület régi arculatát: azt az eredeti homlokzatot, amely a 

barokk korban jellemezte az épületet, és amely a 20. század során a 
felismerhetetlenségig átépült. Az anyaghasználat és a színek alkal-
mazása is a műemlékvédelmi szempontokat veszi majd figyelembe.

A felújítás során természetesen fontos szerepet kap a későbbi hasz-
nálhatóság is. Az állami támogatást arra kaptuk, hogy az épület észa-
ki részén, a Templom téri szárnyban inkubátorház létesüljön bérelhe-
tő irodákkal, vállalkozásfejlesztési funkció létrehozásával. Emellett a 
déli részen a meglévő étterem felújítása történik meg bisztró-kávézó 
jelleggel. Ez az egység pedig összekapcsolható lesz a művelődési 
házzal, hogy rendezvény esetén cateringet is biztosítani lehessen. 
Mindemellett a belső udvar jelentős része, továbbá az épület Temp-
lom tér felé eső oldala is megújul.

Ezzel a beruházással és a templomtorony felújításával látványossá 
válik a településközpont fejlesztésének folytatása. Július közepén 

ugyanis beemelték a templom toronysisakjának alsó részét, és még 
szeptember folyamán rá fog kerülni a felső rész is. Így lassan hely-
reáll az a barokk kori sziluett, amelyet még ősatyáink ismerhettek.

Emellett a Csaba-kertben egy fitneszpark létesül, aminek a megva-
lósítása várhatóan augusztus 20-át követően kezdődik, és reménye-
ink szerint a szeptember 18-ai egészségnapon már át tudjuk adni. 
A Csaba-kert felújításával, a Piactér létrehozásával, az emlékművek 
felújításával, építésével végre méltó városközpont valósulhat meg 
Piliscsaba szívében. Ezen dolgoztunk az elmúlt években, és ezen fo-
gunk dolgozni a következő években is.

Ezzel akkor át is térhetünk a játszóterek témájára. Mindezzel 
egy időben ugyanis játszótér létesül a Kálvária utca és az Új utca 
sarkán. 

A nyáron kezdődtek meg a munkálatok a lekerített területen, mely-
nek egyik részén játszóteret, másik részén focipályát alakítunk ki. A 
korábban a TSZ-hez tartozó terület többéves jogi procedúrát követő-
en került az önkormányzat tulajdonába, így most kezdődhettek el a 
munkálatok.

Milyen játékok lesznek?

A játszótéren mérleghintát, mókuskereket, labirintusjátékot, csúsz-
dát, hintát és babahintát, valamint álló-forgó játékokat telepítünk, 
illetve a terület parkosítása történik majd meg. 

Megújul a Benedek Elek játszótér is. Ott mikor és mi készül?

Az 1977-ben létesült, akkoriban Barátság Parknak nevezett terület a 
2000-es évek elején kapta a Benedek Elek Park elnevezést, ám az 
évek során folyamatos felújításra szorult. Ennek a helyzetnek azon-
ban pár héten belül vége, hiszen a játszótérre új játékok kerülnek, töb-
bek között láncos egyensúlyozó, mókuskerék, függeszkedő-forgó, 

mászófalas torony, valamint két mozgássérülteknek kialakított játék. 
A játszótéren parkosítás is várható, illetve új kerítést kap a terület, 
hogy biztonságos és szép környezet várja a gyerekeket, várhatóan a 
nyár végére. A városi játszóterek mellett a Napsugár Óvoda udvara 
is megújul, ahová új játékok és növények telepítését tervezzük a nyár 
folyamán, ezzel folytatva az óvodakert-felújítási programot. 

Mit tudhatunk erről a programról?

Az elmúlt években zajló óvodafelújítási program keretében először 
a Klotildligeti Óvoda kertjét tettük rendbe, ezután következett az új 

Erdészkerti óvoda és játszótér építése. Most a program újabb állo-
másaként a Napsugár Óvoda kertjének parkosítása és új játékok 
telepítése folyik. Az óvoda kertjébe dupla torony, mókuskerék, mér-
leghinta, rugós játék, fészekhinta, forgó és két további hinta kerül, 
valamint egy tankert is létesül. Ezzel egyidejűleg a lábazat felújítása 
is megtörténik.

Miből tudja az önkormányzat finanszírozni a játszóterek és az 
óvodakertek felújítását?

Mindezeknek a beruházásoknak a pénzügyi forrását azok a faki-
vágások adták, melyek az Országos Széchényi Könyvtár Archivális 
Raktárának építési helyszínén történtek a Iosephinum területén. Pilis-
csabán ugyanis a helyi rendelet szerint minden fakivágást követően 
pótolni kell a fákat, vagy azok értékét meg kell téríteni, és azt az ön-
kormányzatnak a város zöldfelületeinek karbantartására, fák ülteté-
sére, parkok, játszóterek létesítésére kell fordítania. Ebből a forrásból 
tudjuk most a parkokat megújítani, ebből fogunk további fákat ültetni, 
a fák karbantartását az ősz folyamán elvégezni, illetve bizonyos hul-
ladékok – például a város peremére kikerült sitt – elszállítása is ebből 
az összegből történik majd meg. Ezekről a munkálatokról folyamato-
san be fogok számolni a lakosoknak.

Idén nyáron megint sok volt a csapadék. A vízkárok helyreállításá-
ra van forrása a városnak? 

Sajnos nemcsak felújítási, hanem karbantartási munkálatokat is kel-
lett végeznünk a nyár folyamán az eső miatt. Hatalmas mennyiségű 
csapadék zúdult le júliusban Piliscsabára, amely elmosta a földútja-
inkat. A károk helyreállítására vis maior pályázatokat nyújtott be az 
önkormányzat. Amíg nem jutunk el odáig, hogy az összes utcát le-
burkoljuk, addig újra és újra rendbe kell tennünk ezeket az utakat. Ez 
többször meg is történt a nyáron, köszönhetően a városüzemeltetés 
munkatársainak, akik az esőzések után már egy-két nappal helyreállí-
tották az utcákat. Ez esetben is előrelépés történt, hiszen a PIVI most 
már eszközeivel és emberállományával is felkészült az ilyen esetekre.

Úgy értékeli tehát, hogy jól haladnak a dolgok a településünkön?

Az elmúlt időszakban elnyert források felhasználása rendben zajlik, 
hiszen az a több 100 millió forint, amit Piliscsaba az elmúlt másfél év-
ben kapott a kormánytól, és amit sikerült hosszas munkával a város 
számára kilobbiznunk, mind jó helyre került. Mindezek mellett előké-
szítés alatt van a csatornázás és útépítés, szintén előkészítés alatt 
van, és az ősz során remélhetőleg meg is valósul a Kálmán király ut-
cán lévő híd rekonstrukciója, melyre közel 58 millió forintot kaptunk, 
illetve a József Attila utca felújítása, mely 26 millió forintból valósul 
majd meg, ebből 20 millió forint pályázati forrás.

A Covid harmadik hullámának lezárásával hosszú idő után újra 
elindult a testületi munka. Lesznek programok is? Éled a város?

A testületi tagokkal ugyanolyan lendülettel folytatjuk a közös munkát, 
ahogy korában, köszönhetően annak, hogy folyamatosan tartottuk a 
kapcsolatot, és hogy minden döntést egyeztetés előzött meg. Ha kel-
lett, akkor online konferencia formájában, vagy online levelezés kere-
tein belül egyeztettünk. 

Reméljük, nem lesz negyedik hullám, vagy ha lesz is, nagyon csekély. 
Éppen ezért már készülünk az őszre, hiszen szeptemberben komoly 
programsorozat várja a piliscsabaiakat. Szeptember 11-én szüreti 
felvonulás lesz, a rá következő hétvégén egészségnap és sportág-
választó, illetve reméljük, hogy a lecsófesztivált is meg tudjuk tartani 
szeptember 25-én. 

Reményeim szerint újra helyreáll az élet. Bízom benne, hogy ősszel 
és az azt követő hónapokban újabb és újabb fejlesztéseket adhatunk 
át, és hogy Piliscsaba városi ranghoz méltó arcot fog kapni lépésről 
lépésre. 
Szép napsütéses őszt kívánok minden kedves piliscsabainak!

Piliscsabai Polgár

Fitneszpark a Csaba-kertben

Játszótér az Új utca és Kálvária utca sarkán

Benedek Elek játszótér

Napsugár Óvoda udvara
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Gáspár Ferenc Fúvószenei Emlékkoncert
Mikor húsz fúvós hangszer egyszerre megszólal, az libabőr!

Gáspár Ferenc, Piliscsaba korábbi polgármestere, sportegye-
sületi elnöke, a német nemzetiségi szervezet alapítója, majd 
elnöke – sokaknak Szunya – nekünk elsősorban apánk volt. A 
futball mellett rajongott a zenéért, maga is tangóharmonikázott, 
ezáltal a körülötte lévők ízlését is befolyásolta. Így jártunk mi is. 
A legjobban a fúvószenét, azaz a „Blasmusik”-ot kedvelte, abból 
is a cseh-morvavidékit, azaz a „Böhmische” fajtát. Nemcsak hall-
gatta, szervezte is: koncertutakat organizált, és éveken keresztül 
(sátor)tető alá hozta a Piliscsabai Fúvószenei Találkozót. Az utol-
só ilyen 2009-ben volt a sportcsarnokban.

Idén szeptember 10-én otthonunkban, a Továbbjutás Rendez-
vénykertben a rezes és fafúvós instrumentek immár második al-
kalommal újra felcsendülnek. Így volt ez tavaly is, és így lesz min-
den esztendőben. Célunk, hogy az emlékkoncert évről évre egyre 

vastagabb betűkkel kerüljön nemcsak a fúvószene iránt rajongók 
naptárába, hanem mindazokéba, akik szeretnek kellemes környe-
zetben, jó zenét hallgatva alkalomhoz passzoló ételeket-italokat 
fogyasztani. 

A melódiákat a mostani alkalommal is az Altsteiner Blaskapelle 
biztosítja, mégpedig nem véletlenül. Tagjai kimondottan ennek a 
zenei stílusnak a kedvéért álltak össze, zenei repertoárjuk gya-
korlatilag fedi édesapánk zenei ízlését. Igazi zenei különleges-
ségre számíthatunk tőlük. A dalokat énekelhetjük majd németül, 
szlovákul, helyenként magyarul is. Amikor nem éneklünk, jól fog 
esni a Szlojó Hentesbolt grillkolbásza, és hogy utána az ének is 
jobban szóljon, a Rotburger Látványsörfőzde világos, barna- vagy 
búzasöre.

Szeptember 10-én, pénteken este tehát együtt ünneplünk azok-
kal, akiknek a fentiek közül valamelyik is kedves, vagy akik egy-
szerűen csak ismertük, szerettük Ferencet, a közéleti embert, 
lokálpatriótát, barátot, apát.

Gáspár Zsolt
Továbbjutás Rendezvénykert

A QR-kódot beolvasva, az 1997-es találkozó-
ba tekinthetünk bele. Sokaknak kedves emlék 
lehet látni olyan jókedvű csabaiakat, akik már 
rég nincsenek közöttünk.

Nemzetiségi délután
Idén a nemzetiségi délután napjára tettük Kochnyák István Mi, 
piliscsabai szlovákok című könyvének bemutatóját. A könyv má-
jusban jelent meg, de a pandémia miatt a bemutatását augusz-
tusra halasztottuk abban bízva, hogy így a kitelepült családok is 
el tudnak jönni az ünnepségre. 

A hatalmas levéltári kutatómunka során olyan dokumentumok is 
előkerültek, amelyeket a terjedelmük miatt nem tudtunk a könyv-
ben elhelyezni. Ezt orvosolandó a képviselő-testületünk úgy dön-
tött, hogy ha már ezek előkerültek, tegyük közkinccsé őket. Így 
jött létre az Uradalmi házban a piliscsabai szlovákság történe-
téről szóló kiállításunk. A mai kor megkívánja, hogy a kiállításra 
ellátogatót több élmény is érje. A kiállítás rendezője, Kőhalmi 
Ottília javaslatára a még fellelhető tárgyak kutatásába kezdtünk, 
hogy a tájházat az eredeti szépségében láthassák vendégeink. A 
tájházból csupán két képet hoztunk át a kiállításra, így biztosítva 
a kapcsolatot a két gyűjtemény között. 

Emellett a kiállítással igyekeztünk kitölteni az űrt a szlovákság 
történetével kapcsolatban, mivel egyre gyakrabban halljuk: „Aki-
nek nincs gyökere, annak jövője sincs”. Általában nem gondolunk 
különös dolgokra, vagy mégis? Voltak, akik ott tudták meg, hogy 
a család gyökerei a szlovákságig nyúlnak vissza. A több mint 
100 éves „csepec” (főkötő), az 1745-ös összeírási dokumentum 
másolata, a szlovák nyelvű hímzett katolikus asztalterítők meg-
mutatják a piliscsabai szlovákság történelmét és a mostani tevé-
kenységünket. Mindig örömmel tölt el bennünket, ha valaki eljön, 
és felvállalja a múltját, majd összeköti a jelenével. 

A könyvbemutató és kiállítás megnyitója után tartottuk meg az 
immár hagyományossá vált nemzetiségi délutánunkat. Annyiban 
tértünk el a korábbi hagyományoktól, hogy a program helyszí-
nének a Piacteret választottuk. Nagy örömmel tölt el bennün-
ket, hogy sokan megtisztelték jelenlétükkel rendezvényünket. A 
színes program elején id. Drevenka Antal szlovák–magyar költő 
köszöntötte a megjelenteket, majd a vörösvári tánccsoport tán-
cával szórakoztatta vendégeinket. Paulik Antal István parlamenti 
szószólónk együtt örült velünk, hogy sikerült sokaknak eljönniük 
még Szlovákiából is. Felhívta a figyelmünket a következő válasz-
tási időszakra, és mindenkit arra bátorított, hogy vállaljuk fel szlo-
vákságunkat. Az ezután következő kalotaszegi legényes meg-
mutatta, hogy milyen virtusra vagyunk képesek. Farkas András 
polgármester is köszöntötte a jelenlévőket, majd a város nevében 
Piliscsabáért emlékplakettet adományozott Szekeres Józsefnek 
az évek óta a közösségért végzett tevékenysége elismeréséül. 
Ezt követően Kimberer Csaba és felesége pozdisovcei szlovák 
táncot mutattak be. Műsorunk zárásaként a Novi Cantores kórus 
nemzetiségi dalcsokrában valamennyi népcsoport dallamvilága 
felcsendült, hogy meg tudjuk őrizni fülünkben a magyar, roma, 
sváb és szlovák énekek szépségeit.

Az est folytatásaként gulyáslevest ettünk, táncoltunk és vigad-
tunk a Krigli Band zenekar húzta talpalávalóra. Reméljük, hogy a 
szeptember 30-ig nyitva tartó kiállítást sokaknak sikerül megnéz-
niük. Jövőre újra köszöntjük egymást!

Hírmondó
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Játékos Nyárdelelő
Július 24-én, szombaton 
ismét a gyerekeké volt a 
főszerep Piliscsabán a Csa-
ba-kertben. A Művelődési 
Információs Központ és 
Könyvtár által szervezett 
Játékos Nyárdelelőre sokan 
ellátogattak, ahol körhinta, 
kétcsúszdás ugrálóvár, arc-
festés, kézműveskedés és 
a jól felszerelt tűzoltóautó 
biztosította a felhőtlen szó-
rakozást.

Mini Lego Land
Augusztus 14-én mini Lego-kiállítást láthattak a Csaba- 
kertbe látogató családok. A kiállítás mellett három óriási 
Lego-színező várta, hogy a gyermekek minden apró részletet 
kiszínezzenek. A MIKK által szervezett eseményen a népi fajá-
tékok, kosaras körhinta, kézműveskedés és arcfestés mellett 
egy hatalmas Lego-gyűjteménnyel játszhattak a gyerekek.

Fejlesztések a Parkerdőben
A Pilisi Parkerdő a Magyar Természetjáró Szövetséggel együttműködve közel 1000 kilo-
méter hosszú turistaút-hálózat mentén újítja meg a pihenőket és azok berendezéseit. A 
fejlesztéssel 997 pad- és asztalgarnitúra, 32 esőbeálló, közel 100 tűzrakó és pihenőhely 
újul meg, továbbá a kerékpáros és gyalogos utak találkozási pontjaira mintegy 30 helyszí-
nen a kerékpárosokat kiszolgáló infrastruktúra is épül. Ez utóbbi tovább növeli a 350 kilo-
méter hosszú, kerékpározásra kijelölt erdei utakon haladó Pilis Bike erdei kerékpáros háló-
zat színvonalát. A 304 millió forintos beruházásból a Parkerdő területén található források 
közül 24 foglalását újítják fel, továbbá sor kerül a vízfolyásokon átívelő hidak cseréjére is.

A Pilisi Parkerdő 2018-ban kezdte meg teljes turisztikai infrastruktúrájának megújítását. A 
VEKOP- és GINOP-forrásokból finanszírozott fejlesztések több mint 1 milliárd forintból va-
lósultak meg. Évente több mint 30 millió turista keresi fel Magyarország leglátogatottabb 
erdeit, ahol a programnak köszönhetően 21. századi színvonalú turisztikai berendezések-
kel találkozhatnak a gyalogosok és a kerékpárral közlekedők egyaránt.

Fotó: parkerdo.hu

A Városi Könyvtár e havi ajánlata
Elérhetőségek: konyvtarpiliscsaba@gmail.com, 06 26 575 399, 06 26 375 355

ERNEST CLINE: READY PLAYER TWO

Néhány nappal az OASIS alapítójának legendás 
versenye után Wade Watts újabb világraszóló 
felfedezést tesz. Halliday széfjének a mélyén 
egy olyan technológiai újítás lapul, amely is-
mételten fel fogja forgatni a világot. Ez a titok 

azonban egy újabb rejtvényt és küldetést is hoz magával egy 
titokzatos nyeremény ígéretével.

FÁBIÁN JANKA: CHOLERA-NAPLÓ

1831-ben Magyarországon kolerajárvány pusz-
tított. A tizenhét éves Gruber Georgina az édes-
apja cukrászműhelye fölötti lakásukban próbálja 
átvészelni családjával együtt a karantén hónap-
jait. Georginának és a családjának egy modern 
kommunikációs eszközök nélküli világban kell 

túlélniük a bezártságot, a szorongást, a betegségtől és a ha-
láltól való félelmet és végső soron akár a fertőzést is.

PETER WOHLLEBEN: 
ÉRTED AZ ÁLLATOK BESZÉDÉT?

A könyvből kiderül, miért félnek a földigiliszták 
az esőtől, és mit tehetünk azért, hogy a Föld 
minél kellemesebb élőhely maradhasson az 
állatok számára. Az egyedülálló ismeretter-

jesztő kötetet számos kvíz és játékos feladat teszi még 
szórakoztatóbbá.

LEINER LAURA: HIGGY NEKEM!

Már ötödik napja tart az IOV, és a címvédő piros 
csapat még mindig versenyben van, a résztve-
vők és szervezők is őket tartják az egyik legesé-
lyesebbnek a győzelemre. Sára, Rajmund, Vivi és 
Dominik pedig az események sodrásában szép 

lassan rádöbbennek, hogy nemcsak sorstársakra, de bará-
tokra is találtak. Sőt, talán még annál is többre…

Az ember, aki épített
Posztumusz tüntették ki Kotricz Józsefet
Július 4-én, életének 52. 
évében, tragikus hirtelen-
séggel elhunyt Kotricz 
József. A szegkovács 
hagyomány egyik utolsó 
képviselőjét sokan ismer-
ték településünkön, keze 
munkája számos köz-
épületen látható. Emellett 
tevékenyen részt vett a 
cigánypasztorációs kö-
zösség megerősítésében, 
és feleségével együtt ak-
tív szociális munkát végeztek, többek között gyűjtést szerveztek 
mélyszegénységben élő roma családoknak. Közismert volt áldo-
zatkészségük, önzetlenségük és példamutató hitük, mely a cursillo 
mozgalom lelkiségében gyökerezik.

Kotricz Józsefet július 15-én kísérték utolsó útjára családja, bará-
tai és ismerősei körében. A gyászszertartást Beer Miklós nyugal-
mazott váci megyéspüspök celebrálta. A ravatalnál Farkas András 
polgármester így búcsúztatta az elhunytat: „Egy olyan embernek a 
koporsójánál állunk most, aki egész életében épített. Közösséget 
épített, családi közösséget épített, és ezt a települést is építette. 
Számos alkotás dicséri az ő keze munkáját. Mindemellett pedig 
egy példakép volt. Példakép emberként, példakép hitben, példakép 
az örök jókedvével és pozitív életszemléletével. Példakép volt apa-
ként, férjként, nagyapaként. Példakép volt mindannyiunk számára, 
minden piliscsabai számára.” Beszéde végén a polgármester posz-
tumusz Piliscsabáért Emlékplakettet adományozott az elhunytnak. 

Kotricz Józsefet a piliscsabai temetőben helyezték örök nyugalomra.

Roma hagyományőrző nap
A Piliscsabai Roma Nemzetiségi Önkormányzat és a Boldog Emí-
lia Roma Kulturális és Hagyományőrző Egyesület képviselői az 
augusztus elsejei hagyományőrző napon emlékeztek meg a roma 
holokauszt áldozatairól és helyezték el koszorúikat a piliscsabai 
roma holokauszt emlékműnél.

77 évvel ezelőtt, 1944. augusztus másodikáról harmadikára vir-
radó éjszaka számolták fel az auschwitz-birkenaui tábort, utolsó 
3000 férfi, női és gyermek lakóját kivégezve. A Cigány Világszövet-
ség 1972 óta emlékezik meg a haláltáborok áldozatairól.

A roma hagyományőrző nap a Kálvária-dombon folytatódott, ahol 
az egybegyűltek megemlékeztek Kotricz Józsefről, az esemény 
szervezőjéről, aki tragikus hirtelenséggel hunyt el, nagy űrt hagy-
va maga után. A hagyományőrző napon a kellemes szórakozást a 
Convoy Diner által felajánlott közös ebéd, táncbemutató és Ki mit 
tud biztosította. A nap zárásaként Beer Miklós nyugalmazott váci 
megyéspüspök és Székely János püspök tartott istentiszteletet a 
Kálvária-dombon az elhunytak emlékére.

Fotó: Szabó János

Fotó: Szabó János
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Laktanyából tudáspark

Piliscsaba életébe 

tagadhatatlanul nagy 

változást hozott, mikor 

létrejött a katolikus egyetem. 

Most a múltat felidézve 

bepillanthatunk a kulisszák 

mögé, de szó esik 

a jövőről is.

A jelenleg üresen álló klotildligeti campusról éveken át nem lehetett tud-
ni, milyen sors vár rá. Idén tavasszal jelent meg a hír, miszerint Nemzeti 
Tudásparkká alakul, és korábbi funkcióját betöltve továbbra is oktatási 
intézményként fog működni. Ennek hallatán talán sokan megkönnyeb-
bültek, talán olyan is akadt, aki nem örült a hírnek. A piliscsabai katolikus 
egyetem létrejötte már a ’90-es években sem volt negatív visszhangok-
tól mentes. Arról, hogy miként került az egyetem Piliscsabára, milyen 
változásokat hozott mindez az akkor még nagyközség életébe, és mi 
vezetett a bölcsészkar elköltözéséhez, Csíky Gábor főmérnökkel, az In-
tézményvezető Bizottság elnökével beszélgettem. 

A történet 1990 legelején kezdődött, amikor Magyarországon még javá-
ban tartott a rendszerváltás. Persze kezdődhetne korábban is, hiszen az 
egyetemnek helyet adó Perczel Mór laktanya 1957 előtt még a Magyar 
Honvédség vegyiharc zászlóaljáé volt, majd ezt követően foglalták el a 
szovjetek. De ez túl hosszú történet lenne, így kezdjük mégiscsak ’90-
ben, amikor megfogalmazódott az igény egy katolikus egyetem létre-
jöttére. 

Az ötlettől a megvalósulásig
Egy főleg egyházi személyekből álló közösség arra az álláspontra jutott 
a rendszerváltást követően, hogy Magyarországnak szüksége van egy 
katolikus egyetemre, melyre a példák már megvoltak a szocialista orszá-
gokban – kezdi a történet elején Csíky Gábor. – Ez egy egész országot 
átívelő kezdeményezés volt, amelynek akkor még semmi köze nem volt 
Piliscsabához. A katolikus egyetemnek létezett akkoriban egy elődegye-
teme, a Pázmány Péter Tudományegyetem, azonban ez nem katolikus 
felsőoktatási intézményként működött. Amikor ez az intézmény a szo-
cialista években megszűnt, belőle alakult meg az Eötvös Loránd Tudo-
mányegyetem, a mai értelemben vett Semmelweis Orvostudományi 
Egyetem, és a Budapesti Műszaki Egyetemnek egy része is ebből vált 
ki. Az elődegyetem egyházi része úgynevezett Hittudományi Akadémia 
néven működött tovább, melynek megvolt minden olyan szervezeti egy-
sége, ami egy kis átalakítással akár még az új egyetem első karának is 
megfelelhetett. Csak a nevét kellett megváltoztatni, így lett végül belőle 
hittudományi kar. Ez lett az egyik kara Magyarország első katolikus egye-
temének.

Ettől azonban még nem egyetem az egyetem, kellett hozzá legalább még 
egy kar – folytatja a mesélést a főmérnök. – Egy egyetem alapításához 
ugyanis a magyar jogszabályok szerint egy nagyon fontos feltételnek kell 
eleget tenni: az intézménynek minimum két karral kell rendelkeznie. A hit-
tudományi kar az előzőek alapján tehát készen állt, a második karra pedig 
három, akkor még szerveződő kar pályázott. Az egyik volt a jog- és állam-
tudományi, a másik a technológiai, a harmadik pedig a bölcsészettudo-
mányi kar. Ez utóbbi létrehozója és alapító dékánja Maróth Miklós pro-
fesszor volt, aki ekkorra már megtette a kellő előkészületeket és a tanári 
gárdát is megszervezte. A bölcsészettudományi és a hittudományi kar 
tekintetében tehát minden feltétel adott volt, hogy be lehessen terjeszteni 
az Országgyűlés elé a katolikus egyetem létrejöttét. Ez meg is történt.

Budapest vagy Piliscsaba?
Már 1991-ben megszületett az a kormányhatározat, miszerint a katolikus 
egyetemnek helyet kell biztosítani, és az a hely nem volt más, mint Buda-
pesten a pestszentlőrinci laktanya. A történelem azonban közbeszólt: ab-
ban az időben zsidó menekültek indultak útnak a Szovjetunió és Ukrajna 
területéről Magyarországot érintve Izrael felé. A Magyar Katolikus Egyház 
segítség gyanánt az üresen álló pestszentlőrinci laktanyát bocsátotta 
a rendelkezésükre „átdobó tábornak”. Emiatt nem lehetett elkezdeni az 
épületek felújítását az éppen szerveződő katolikus egyetem számára, és 
másik helyszínt kellett keresni. Eközben a piliscsabai Perczel Mór lakta-
nyából 1991. június környékén vonultak ki az orosz katonák, és a helyi 
önkormányzat épp az üresen maradt épületek hasznosításának módját 
kereste. Többek között Csíky Gábor javaslatára született meg az a dön-
tés, hogy készüljön egy másik kormányhatározat, miszerint a piliscsabai 
laktanya adjon otthont Magyarország első katolikus egyetemének. Első 
hallásra mindenki örvendezett, országosan is nagy eseménynek számí-
tott, hogy egyetem költözik Piliscsabára – idézi fel Csíky Gábor –, hiszen 
egész Európában nem volt példa arra, hogy egy faluban egyetem jöjjön 
létre.

Építkezés, finanszírozás
Az első évfolyam 1992-ben indult el egy ideiglenes helyen a fővárosban, 
a Ménesi út 27. szám alatt, ahol annak idején a Páli Szent Vincéről Neve-

zett Irgalmas Nővérek rendháza volt. Itt végzett az első két évfolyam, az 
1992/1993-as és az 1993/1994-es. Eközben Piliscsabán már megtörtén-
tek az első, kívülről is látható mozzanatok. 

Miután átvettük a volt Perczel Mór laktanyát, 1992 végén már folytak a 
tervezések, és megkezdődött a meglévő épületek állagmegóvása – em-
lékszik vissza a kezdeti nehézségekre riportalanyom. – Afelől senkinek 
sem volt kétsége, hogy szükség van erre az egyetemre, azonban sokan 
mégsem hittek abban, hogy az akkori társadalmi viszonyok és átalakulá-
sok közepette képes lesz az ország arra, hogy épp egy katolikus egyete-
met hozzon létre. Ezt sugallta II. János Pál pápa 1991-es első magyaror-
szági látogatása is, amely alkalmával az egyetem megalakulását segítő 
Katolikus Egyetemi Alapítvány pénzgyűjtési akciót szervezett, nem túl 
nagy sikerrel. Magyarország kormánya azonban hitt benne, és 1993-ban 
az Országgyűlés egyhangúan megszavazta, ezzel jogilag lehetővé téve 
az egyetem létrejöttét. Végül 1994. szeptember 21-én, egy világra szóló 
tanévnyitón kezdhette meg első tanévét a 400 főt számláló 1994/1995-
ös évfolyam, öt évvel később pedig már csaknem 5000 diák tanult Pilis-
csabán.

Mindemellett a pénz előteremtéséhez nagyon sok munka és áldozat kel-
lett, és mindenkinek a segítségére szükség volt. Abban az időben már le-
hetőség volt pályázni. 1993-ban egyszerre dolgoztunk csaknem 30 uniós 
pályázattal, és ehhez még hozzájött az illetékes kormány és az egyház tá-
mogatása – jegyzi meg Csíky Gábor. – Mindezt fel kellett dolgozni, meg 
kellett építeni, el kellett számolni, rendbe kellett tenni. Nem volt sem kicsi, 
sem könnyű feladat annak a maroknyi embernek, aki ezzel foglalkozott 
öt éven keresztül. Az utolsó nagy fejlesztés ugyanis 1998-ban történt, ez-
után már csak karbantartás folyt a campuson. Az építkezést a kezdeti 
években az Antal-kormány támogatta, majd a későbbiekben Horn Gyula 
kormánya, ezt követően pedig a Fidesz-kormány. Ebből is látszott, hogy 
közös célként egyformán fontosnak tartották az egyetem megalakulását 
– hangsúlyozza a főmérnök.

A település és az egyetem kapcsolata
A lakosság azonban nem teljesen tudott megbarátkozni az egyetem itt-
létével – hangzik el a mondat Csíky Gábor szájából keserédesen, majd 
így folytatja: Az 1991–1992-es években komoly munkanélküliség, az 
infrastruktúra hiánya jellemezte Piliscsabát. A lakosság legnagyobb ré-
sze alvó községként kezelte otthonát. Legjobb esetben a szomszédos 
városba utaztak az emberek dolgozni, nagyon kevesen tudtak helyben 
munkát vállalni. Akkoriban még ipari területe sem volt a településnek. Eb-
ben a légkörben sokan azt gondolták, hogy egy ilyen hatalmas intézmény 
fejlődést jelent majd az egész községnek. Bizonyos tekintetben igazuk 
volt: az egyetemnek gáz kellett, így az egész faluban lett gáz. Az egyetem 
számára megépült a szennyvíztisztító, így a faluban is lett vezetékes víz. 
Mindeközben nemcsak infrastruktúrafejlesztés zajlott, hanem párhuza-
mosan folytak az építkezések is. Egyszerre négy épület épült, amit négy 
különböző kivitelező épített, számtalan alvállalkozót alkalmazva.

Az első nézeteltérések ekkor merültek fel az egyetem és a falu között, hi-
szen országos szintű fejlesztés révén a versenykötelezettség erre a pro-
jektre is vonatkozott. Mivel a helyi vállalkozók – természetesen néhány 
kivétellel – nem feltétlenül voltak felkészülve arra, hogy a kivitelezéshez 
megfelelő feltételekkel rendelkezzenek, ezért nem helybéli cégek dolgoz-
tak az egyetemi épületek megépítésén. Azonban függetlenül a kivitele-
zéstől az egyetem mégiscsak rengeteg helybélinek adott munkalehető-
séget. Csíky Gábor elmondása szerint az intézmény üzemeltetésében 
részt vevők száma csaknem 300 fő volt. 

Az egyetem más téren is fejlődést jelentett a község számára. A rend-
szerváltásnak egyik hozadéka az volt, hogy újra elkezdtek működni, és 
visszatelepültek Piliscsabára a különböző egyházak, szerzetesrendek, 
ennek köszönhetően pedig sorra jöttek létre a különböző egyházi fenn-
tartású oktatási intézmények. Piliscsabán mindeközben öt egyetemi 
kollégium épült, gimnázium szerveződött, átalakult a helyi általános is-
kola, óvoda épült azzal a céllal, hogy az egyetemet kiszolgáló oktatást 
biztosítsák. Az akkori dékán, Maróth Miklós professzor elgondolása 

alapján azért nem az egyetem területén épültek meg a kollégiumok, 
hogy az egyetemi hallgatók integrálódjanak a falu közösségébe. Az 
egyetemi tanárok közül sokan le is telepedtek Piliscsabán, ily módon a 
munkahelyük is helyben lett. 

A falu azonban nem volt képes felvenni a lépést az egyetemmel. A 
nagy létszámú építőgárdának például nem épültek munkásszállások a 
csaknem tíz év alatt, amíg az építkezések zajlottak. Az egyetemen te-
vékenykedő karbantartók, takarítók, a tanulmányi osztályon dolgozók, a 
tanárok, a tanársegédek és a többiek, akik helyben voltak, vagy akik itt 
éltek, nem tudtak egy színvonalas szórakozóhelyen kikapcsolódni. Egy 
tisztességes kocsma nem létesült a faluban – idézi fel a felemás hely-
zetet a főmérnök.

Jószomszédi viszony?
Az első időszakban Kasza Péter polgármester mellett Csíky Gábor képvi-
selőként tevékenykedett. Elmondása szerint erre épp azért volt szükség, 
hogy összeköttetés legyen a különböző egyházi szervezetek, a falu és 
az egyetem között. Ő egyházi tanácsnokként segítette az önkormányzat 
munkáját, az egyetem vezetése pedig – dr. Maróth Miklós dékán és dr. 
Gál Ferenc rektor által – teljes összhangban működött az önkormány-
zattal. Azonban Gál Ferenc professzor távozása után más szelek fújtak 
az egyetem vezetésében. Egymás után szűntek meg azok a kapcsolatok, 
amelyeknek nem szabadott volna megszűnniük. Az idő múlásával aztán 
a Maróth Miklós által kezdeményezett egyetemi nyitottság – az ő távo-
zásával – automatikusan elkezdett bezáródni. Hiába jött létre például a 
Stephaneumban az auditorium maximum, amikor már olyan rossz volt 
a viszony a falu és az egyetem között, hogy nem lehetett a dísztermet 
falusi rendezvényre használni, vagy már nem engedték meg azt, hogy a 
Refectoriumban esküvőt lehessen tartani.

A katolikus egyház részéről végül az az elmélet született, hogy a campus- 
rendszerű egyetem a katolikus egyháznak nem megfelelő. A PPKE akkor 
fog majd jól működni, ha annak összes kara egy helyen van, a belváros 
kellős közepén. Ebbe a konstrukcióba pedig Piliscsaba nem fér bele. 
Ezzel nagyon sokan nem értettek egyet, még az egyetemen belül sem. 
Ám a 2012-ben kezdődő és 2015-ig tartó vasútfelújítás megadta a végső 
döfést. 

Az új intézmény
Ugyan a campus területe a mai állás szerint még mindig a Magyar Kato-
likus Egyház tulajdonában van, de a háttérben már mozgolódás zajlik: az 
új intézmény létrejöttének koordinálása céljából hamarosan megalakul a 
Makovecz Campus Alapítvány. Miután a terület a Magyar Állam tulajdo-
nába kerül, három egymással szorosan együttműködő intézmény kapja 
meg az épületeket. A Iosephinum területén a tűzoltóság és a katasztró-
favédelem különböző épületei és bázisai, energiaépület, speciális uszoda 
és sportcentrum épül, valamint a már működő Avicenna Közel-Kelet Ku-
tatások Intézete mellett létrejön a Moravcsik Gyula Intézet, és a Magyar 
Nemzeti Levéltár Módszertani Intézete is ott létesül. A tervek alapján a 
fejlesztés sokrétű, és számos különböző intézményt tömörít majd.

Vajon lehet tanulni a múltban elkövetett hibákból? Képes-e felnőni Pilis-
csaba egy Nemzeti Tudásparkhoz, hogy fejlődni és gyarapodni tudjon 
a jövő generációi számára? A helyzet immár teljesen más – véli Csíky 
Gábor. – Az új intézmény más rendszerben fog működni, mint a korábbi 
egyetem. A hosszú távú pozitív együttműködésre önmagában garancia 
a szervezést irányító Iosephinum Fejlesztéséért Alapítvány elnöke, a már 
sokat emlegetett Maróth Miklós professzor. Neki mindig is szívügye volt 
a katolikus egyetem, ha ő nincs, talán az egyetem sem jött volna létre. 
Fontos tényező továbbá, hogy mindez Magyarország kormányának tel-
jes támogatásával jön létre.

Hogy Piliscsaba mindebből mennyit tud profitálni, képes lesz-e igazi 
egyetemi várossá válni, az idő dönti majd el – összegzi Csíky Gábor. – Én 
bizakodva várom!

Kovács Ildikó

A fotó forrása: Pázmányos Emlék Regiszter Facebook-csoport (PER társaság)
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A gyülekezeti 
összefogás ereje
10 éves az evangélikus 
családi bölcsőde
A családi napköziről szóló álom többek fejében született meg, több 
mint tíz évvel ezelőtt. Szigeti Zita Balogh Mártával és Balogh Zoltán-
nal együtt gondolták el, hogy milyen hasznos volna ezen a környéken 
egy olyan intézmény, amely ellátja a még nem óvodáskorú, illetve az 
óvodába fel nem vett gyermekeket, hogy szüleik vissza tudjanak állni 
munkába. A piliscsabai evangélikus gyülekezetben és a községben 
egyaránt sok olyan kisgyermekes család volt, akik ezzel a gonddal 
küzdöttek. Az önkormányzatot is felkeresték, sokakkal egyeztetve 
folytak költségvetési számítások, mérlegelték a várható gyereklét-
számot, a dolgozók körét. A presbitérium által kidolgozott és a köz-
gyűlés által 2008-ban elfogadott gyülekezeti stratégiában is célként 
szerepelt a családi napközi létrehozása. 

Az intézmény végül úgy valósulhatott meg, hogy Zitáék családostul 
Indiába költöztek, és a házukat a családi napközi számára ajánlot-
ták fel. Nagyvonalú felajánlásukért 2013-ban az Év szponzora kitün-
tetést kapták meg az evangélikus egyháztól. A kérdés már csak az 
volt, hogy ki fogja a beindítást előkészíteni és megvalósítani, és hogy 
milyen forrásból, milyen fenntartású intézmény legyen. A kialakítás 
megszervezését és az intézményvezetést elsőként én vállaltam az 
Országos Iroda Diakóniai osztálya és a piliscsabai gyülekezeti tagok 
segítségével. Az első feladatkör a ház átrendezése és a biztonsági 
engedélyek beszerzése volt. A gyülekezeti tagok heteken át dolgoz-
tak a házon és a kerten. Volt, aki linóleumozott, volt, aki kerítést épí-
tett, voltak, akik nagylelkű adományaikkal segítették a munkát. Nagy-
szerű érzés volt megtapasztalni a gyülekezeti összefogás erejét. 

A nevelők kiválasztása után el kellett végeznünk a munkához szük-
séges családi napközi szakmai tanfolyamot. Erre 2011 nyarán került 
sor. A tanfolyam költségeit gyülekezetünk Raffay Sándor Alapítványa 
állta.

A ház és a játszókert elkészülte után megkezdődött a gyerekek tobor-
zása. Szájról szájra terjedt a hír, hogy 2011 őszétől indul egy csoport, 
amelybe naponta 7 gyermek járhat. Sokan érdeklődtek, de még sok 
volt a bizonytalanság, így többen nem merték gyermekeiket beíratni. 
2011. október 3-án mégis telt házzal kezdhette meg működését a 
Gyermeksziget Családi Napközi. Akkor négy dolgozó kezdte a mun-
kát délelőtti, délutáni beosztásban: Czippán Ágnes, Font Edit, Péterfia 
Eszter és Tóbiásné Szabó Beatrix. Hamarosan csatlakozott hozzánk 
Soósné Jeckel Eszter, aki az adminisztrációs munkában is segítette 
a napközi működését.

2011 vége felé második gyermekem születése miatt kerestem ma-
gam helyett vezetőt. Hálás vagyok Font Editnek, hogy elvállalta ezt 
a sok felelősséggel járó, de szép feladatot. 2011 decemberétől ő 
vezette a Gyermeksziget, majd a 2012 szeptemberében megindult 
Gyermekliget Családi Napközit Laczikné Szatmári Csengével, Zala-
vári Evelinnel és Peregovics Zoltánnéval, aki 2015-ben a bölcsődék 
vezetését vette át. A családi napközi munkatársaiból alakult Gyer-
meksziget Kézműves Műhely külső rendezvényeken vezetett foglal-
kozásokat kisgyermekes családoknak. Kézdy Péter mindkét csoport-
ban hetente tartott hittant, amelynek keretében bibliai történeteket 
játszottak el közösen a gyerekekkel, az életkori sajátosságaiknak 
megfelelően sok mozgással, énekléssel. Később Turi Krisztina vette 

át ezt a feladatot, Bodzsár Szelwa, később Borzsák Dorka pedig nép-
táncot tartott heti rendszerességgel.

Eddig több mint száz piliscsabai és környékbeli, különböző felekeze-
tű család kétszáznál is több gyermeke járt a csoportokba. A szülők 
maguk köszönik meg, hogy összeismerkedhettek más családokkal, 
hiszen ezek a kapcsolatok tovább élnek a családi napközin kívül is. 
Sok a betelepült család, ezért fontos, hogy találjanak itt kötődést, kö-
zösséget, amely segít azoknak, akik a gyökereiket, rokonokat, baráto-
kat valahol az ország másik csücskében hagyják. 

Ma a Gyermekliget és Gyermeksziget Evangélikus Családi Bölcsőde 
a Magyarországi Evangélikus Egyház fenntartásában, a Sztehlo Gá-
bor Evangélikus Szeretetszolgálat működtetésében, az evangélikus 
egyház országos családi bölcsőde hálózatának tagjaként működik. A 
csoportok napi 5 és 7 gyermek ellátására rendezkedtek be. 

Bölcsődénk továbbra is családias, barátságos környezetben várja 
a gyermekeket, ahol gondos odafigyeléssel, sok-sok játékkal sze-
retnénk elősegíteni a gyermekek testi-lelki fejlődését. Célunk annak 
elérése, hogy a szülők nyugodt lelkiismerettel bízzák ránk a legna-
gyobb kincsüket. Tiszteletben tartjuk a családok eltérő értékrendjét, 
a gyermekek egyéniségét. A játék a legfontosabb elfoglaltságunk 
egész nap: játék, ami örömforrás és ugyanakkor tapasztalatszerzés, 
észrevétlen gyarapodás. Mindent megteszünk azért, hogy a gyerme-
kek fizikailag és érzelmileg is biztonságban érezzék magukat, mindig 
legyen egy öl vagy kar számukra, ahová be lehet bújni.

A foglalkozásokon a gyermekek szociális fejlődését támogatjuk, sok 
szerepjátékkal, az egymás iránti segítségnyújtás berögzülésével. 
Nagy hangsúlyt fektetünk a finommotorika, a szem-kéz-láb koordiná-
ciójának fejlesztésére játékkal. Ha kézműveskedünk, az alkotókedvet, 
az önkifejezést tartjuk szem előtt. A játékos foglalkozásokon a min-
ket körülvevő környezetet ismerjük meg mind jobban: ha hangyát le-
sünk, ha apáról és fiúról mesélünk, ha virágot ültetünk, ha a repülőnek 
kiabálunk… És ha már elfáradtunk, akkor szól a mese, a vers, a zene, 
vagy egy diafilmet nézünk a szoba falán. Minden nagyon fontos, de a 
legfontosabb a gyermek, és persze mindig a játék!

Jelenlegi munkatársaink: Stóhl Orsolya, Mészáros Edina, Fekete 
Csilla, Szekrényessy Attiláné, Peregovics Zoltánné, Laczikné Szat-
mári Csenge. További munkatársaink az elmúlt 10 évből (a teljesség 
igénye nélkül): Péterfia Eszter, Szommer Orsolya, Zalavári Evelin, Ka-
tona Zsuzsa, Hollainé Aczél Adrienn, Oláh Adrienn, Vitéz Laura, Jó-
kai Zsuzsa, Maczó Villő, Müllner Hedda, Soltész Krisztina, Somody 
Ildikó, Kocsisné Perge Mariann, Takácsné Hidvégi Dorottya, Gönczöl 
Andrea, Román Attiláné, Farkas Éva, Soósné Jeckel Eszter; valamint 
Meredith, Elisabeth és Ana amerikai önkéntesek. 

Köszönjük az elmúlt tíz év áldozatos munkáját mindenkinek, aki a 
bölcsődékkel kapcsolatban bármit is tett, bármiben segített! Köszön-
jük a szülőknek, hogy ránk bízták és bízzák gyermekeiket! Köszönjük 
a szeretetet és a támogatást!

Kézdy-Brózik Vera, Peregovics Erzsébet

Fotó: Stohl Orsolya

Hosszú expozíció
Búcsú az egyetemtől (1993–2021)

1993-ban, az érettségi évében, egy nyári vasárnap reggel hallottam elő-
ször arról, hogy újraindult és hamarosan Piliscsabára költözik majd a 
Pázmány Péter Katolikus Egyetem. Vasárnap mindig korán keltünk, az 
egész család együtt hallgatta a Vasárnapi Újságot, és kötelezően mindig 
bundás kenyeret reggeliztünk Aranyfácán sűrített paradicsommal, utána 
pedig indultunk a misére Zugligetbe vagy a Városmajorba. Nemsokára 
a Magyar Nemzetben és az Új Emberben is megjelent egy interjú, a cikk 
végén egy telefonszámmal. Édesanyám tárcsázta is a számot, a vonal 
másik végén pedig Maróth Miklós volt, aki néhány perces beszélgetést 
követően arról tájékoztatta édesanyámat, hogy szívesen lát és vár en-
gem az egyetemen, adjam be bátran a felvételi papírjaimat. „Kisfiam, mit 
szólnál, ha megnéznénk valamelyik nap ezt a Piliscsabát?” – kérdezte 
édesanyám, és hamarosan a sárga buszon, majd a Nagytemplom előtti 
padon ültünk itt, Piliscsabán. Körbesétáltunk a faluban. A Pázmányról 
1993-ban még nem sokan és nem sokat tudtak, csak egy évvel később 
költözött ki az egyetem a Ménesi útról. „Nagyon szép kis falu ez, úgy 
szeretném, ha ide járnál egyetemre, kisfiam.” – mondta hazafelé a sárga 
buszon édesanyám. És így is történt.

Bár a később elkészült buszmegálló, vonatállomás, a kollégiumok, a 
könyvtár és a Stephaneum ikonikus épülete nélkül, de 1994-től ide jár-
tunk, ide járhattunk egyetemre. Büszkék voltunk, szabadok és fiatalok. 
A falukollégiumi rendszernek köszönhetően lakásokat és házakat bé-
relhettünk, nagyon gyorsan megismertük és megszerettük a mindig 
kedves piliscsabai embereket, a pilisi hegyeket és erdőket. A vizsgaidő-
szakon kívül is folyamatosan olvastunk, közben előadásokra és szemi-
náriumokra jártunk, rengeteget kirándultunk, nagyokat beszélgettünk, 
jókat vitatkoztunk, ebédeltünk a Refectoriumban (Peregrinusban) vagy 
a Malomban. Biliárdoztunk a Zenélő Órában, flippereztünk a Ligetben, 
dartsoztunk és buliztunk a Tibornyában és a Pizzériában, hallgattuk a hi-
hetetlen és végtelen történeteket a sarki kocsmában, vagy kicsit odébb, 
szemben a Romanában. A nehezebb vizsgák előtt, és a sikeres vizsgák 
után már a vizsgáztató tanáraink társaságában meghívtuk egymást egy 
üdítőre a Rozál nénjénél vagy a Kati néninél. A többi egyetemhez képest 
rengeteg vizsgánk volt, logikai, filozófiai és egyháztörténeti kurzusok is, a 
tanulmányi osztály tüneményes és türelmes piliscsabai munkatársai két 
indexet is összeragasztottak a végzős hallgatóknak, mert egy indexben 
már nem fért volna el az összes tantárgy és érdemjegy.

2001-ben édesanyám már nagyon betegen, de még utoljára kilátogatott 
Piliscsabára és az egyetemre, a diplomaosztó ünnepségre. Büszke volt 
rám, mosolygott, az első, 1993-as látogatásunk minden pillanatára em-
lékezett. „Most már nyugodtan meghalhatok, diplomás vagy, igyekezz 
jóra használni, és légy mindig szorgalmas, kisfiam!” – kérte édesanyám. 
És így is történt. A Pázmány akkor a szép új épületekkel, a rendezett 

park kal és sétányokkal már egészen más képét mutatta. Több mint ezer 
hallgató járt az egyetemre, a hatalmas, karszalagos nagyrendezvények 
rendszeresek voltak, és még az épületekben külön-külön álló, de nagyon 
jól használható könyvtárak is a rendelkezésünkre álltak. 

2007-ben elhatároztuk, hogy Piliscsabára költözünk, és nagyon sok 
tanárunkhoz és diáktársunkhoz hasonlóan itt alapítunk családot. Ösz-
szezsúfolt bútorainkkal a Catharineum egyik icipici, emeleti vendég-
tanári szobácskájában laktunk hosszú hónapokig, amíg a házfelújítás 
végre-valahára megtörtént. 2009-ben éppen egy Catharineumban tar-
tott doktori óráról kellett kiszaladnom és hazafutnom, mert Annipanni 
nagyon határozottan jelezte, hogy a váratlanul megindult gyönyörű hóe-
sést szeretné már inkább kívülről megtekinteni, így ő már Piliscsabára 
született, igazi piliscsabainak mondhatja majd magát, ha szeretné.

Doktori ösztöndíjas hallgatóként a helyi biztonsági szolgálatnál kaptam 
állást, a falukollégiumi idők után itt is nagyon sok kedves piliscsabait 
ismerhettem meg közelebbről. Nehéz évek voltak, de nagyon hálás va-
gyok ezekért az időkért is, mert nagyon sok kapcsolatot tudtam kiépíte-
ni, melyeket a jelenlegi munkám során is jól tudok hasznosítani. 2014 
óta a helyi művelődési házat vezethetem, és taníthatok az egyetemen 
is. Megható és felemelő érzés, hálás vagyok mindkettőért. Bízom benne, 
hogy édesanyám még mindig büszke lenne rám.

2020-ban aztán az egyetem elköltözött Piliscsabáról. Megrázó érzés volt 
összepakolni a kis cuccainkat, személyes tárgyainkat, visszaidézni diák-
éveinket, sikereinket és kudarcainkat, még egyszer kinézni a szobánk 
ablakából, biccenteni a falon található térképnek, utoljára megsimítani a 
kilincset, kettesével ugrálva lefelé a lépcsőn megtenni az utolsó métere-
ket, mint hosszú-hosszú évekkel ezelőtt a nagyon nehéz vizsgák után...
Utoljára rántott sajtot ettem az egyetemi menzán Tibinél, természetesen 
tartárral.

Piliscsaba él és épül tovább, a Nagytemplom és a városközpont napról 
napra szebb lesz, és hamarosan újra benépesül majd a Campus is, de 
ez már egy másik történet. A Pázmány beköltözött a Duna-partra egy 
toronyházba, majd később átköltözik a Nemzeti Múzeum mögötti felújí-
tott palotákba, de ez már egy másik történet lesz. Az élet megy tovább. 
A bodzavirágból idén is hullik a sárga virágpor, és finom bodzaszörp ké-
szül. Ugyanúgy, mint harminc évvel ezelőtt, és ugyanúgy, mint harminc 
év múlva. És ez a legfontosabb. Köszönünk mindent, Pázmány! Köszö-
net és hála mindenért, Piliscsaba!

Szelke László

Az első tanévnyitó (1994), forrás: PER Facebook-csoport

Az Anselmianum előtt (2009), forrás: PER Facebook-csoport
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Ágas-bogas
Népművészeti Tábor

Június végén került sor a Balaton partján az 
Ágas-bogas Népművészeti Táborra, melyet a 
Piliscsabai Táncház Egyesület szervezett meg, 
idén harmadik alkalommal. Az egyre népsze-
rűbb esemény sok újdonsággal várta a népzene, 
a tánc és a népművészet kedvelőit.

„A tábor ötlete akkor merült fel, amikor László Attila tánctanár elment 
Piliscsabáról. Korábban ugyanis ő szervezett zenés tánctáborokat Pilis-
csabán, ahol mi is muzsikáltunk. Amikor Attila elment, éreztük, hogy hi-
ányoznak ezek az együttlétek – mesél a kezdetekről Halmos Attila nép-
zenész, a tábor egyik szervezője. – Nem volt mese, elkezdtük szervezni 
az Ágas-bogas Népművészeti Tábort. Mi egy kicsit másképp gondoltuk: 
nagyobb hangsúlyt fektettünk a zeneoktatásra, a hangszeres népzene 
tanítására.”

Huszthyné Ocskay Ritával – aki szintén zenét oktat Piliscsabán – úgy 
kezdték el, mint zenetábort. Az első alkalommal negyvenen jöttek el, és 
néptáncosok is csatlakoztak hozzájuk. A következő alaklommal 50-60 
fős tábort tartottak, de ekkor már érezték, hogy valami másra, valami 
nagyobbra lesz szükség, ezért az idei tábor koncepcióját átalakították. 
Ezúttal a tánctanítás is a programok közé került, továbbá a kicsiknek 
énekre, játékra és kézműves foglalkozásra is volt lehetőségük. Ezzel tu-
lajdonképpen egy népművészeti tábort hoztak létre, hiszen a népművé-
szet minden ágával megismerkedhettek a résztvevők.

Végül idén 120-an gyűltek össze Balatongyörökön a 6 évestől a 64 
évesig. A zenészek, táncosok és oktatók között sok elismert művésszel 
találkozhattak a táborozók. A hegedűtanítás több csoportban zajlott 
Halmos Attila és Ocskay Rita vezetésével, a haladó kontra (brácsa) okta-
tás pedig Koncz Gergely népzenésszel. A kezdő brácsánál és kisbőgőnél 
Mohácsy Albert volt a segítségükre. „A híres bőgős meghívására azért 
volt szükség, mert úgy éreztük, hogy most már kell közénk egy országos 
tekintély is – folytatja Halmos Attila. – Az idei tábor legfőbb újdonsága 
azonban a néptánc volt, amit Czene Zsuzsa és Kiss Zsolt kettőse tett 
színessé. Bár Zsuzsa tinnyei lakos, nagyon sokat dolgozik velünk a Pi-
liscsabai Táncház Egyesület tagjaként. A citera és koboz pengetésében 
Lászlófi Radna segített a táborozóknak. Mellette Maczó Kincső Zsófiát 
említeném még meg, aki bár már nem Piliscsabán tanít, de mindig ösz-
szefogja a gyerekeket, dalfonója nagyon népszerű. Ő népi énekekkel és 
gyermekjátékokkal vonta össze a gyerekeket, akiket érezhetően nagyon 
szeret és nagyon ért is hozzájuk.” A kézműves foglalkozásokat Szaniszló 

Judit vezette, ott a népi bútorfestés alapjaival, népi motívumokkal, a ne-
mezelés és a batikolás technikájával ismerkedhettek meg a táborozók. 
„Immár elmondhatjuk, hogy ezekkel a csodás emberekkel kiegészülve 
országos méretűvé nőttük ki magunkat, hiszen nemcsak piliscsabaiak 
jöttek el hozzánk, hanem az ország minden tájáról érkeztek résztvevők, 
sőt különböző országból fogadhattuk őket nagy szeretettel.”

A jövőbeli tervekkel kapcsolatban Halmos Attila elmondta, a tábor lét-
számát tekintve túl nagy változást nem szeretnének, mivel már az idei 
is súrolta a felső létszámot, így maximum 150 főben gondolkodnak a 
későbbiekben. Jövőre mindenképpen lesz még egy tánccsoport, hogy 
mindenki a saját szintjén tudjon tanulni. A legnagyobb változás a hely-
színnel kapcsolatban történik, ugyanis a 2022-es tábort a tervek szerint 
nem a Balaton partján tartják meg, hanem a Komárom-Esztergom me-
gyei Péliföldszentkereszten. „A Balaton melletti helyszín tulajdonképpen 
az én ötletem volt, mivel táborozás közben nyaralni is szerettem volna, 
úszni a Balatonban, élvezni a vízpartot – meséli Attila. – A faházakban 
élni, a gesztenyefa alatt muzsikálni persze megadta a hangulatát az 
egésznek, de most már úgy érzem, akárhol várjuk a zenészeket, tánco-
sokat és gyerekeket, el fognak jönni hozzánk. Nem is akármilyen hely-
színen, a szaléziak rendházában, egy gyönyörű oktatási központban 
tartanánk meg a következő táborunkat. Elképesztően szép helyen, kissé 
komfortosabb körülmények között várjuk majd a résztvevőket, amit ad-
dig meg is lehet nézni. Várunk mindenkit szeretettel jövőre is!”

Kovács Ildikó
Fotók: Biró Benedek, folkradio.hu

Megint CsaTába vonultak a katolikusok
A klotildligeti katolikus plébánia családi tábora

„Valami hiányzik még belőled” – mondta Jézus az egyébként rokon-
szenves gazdag ifjúnak. (Mk 10,21) 

Mi hiányzik nekem? Mi hiányzik belőlem? Az év során mindenki fölteszi 
magának ezeket a kérdéseket. Ahhoz, hogy a választ megtaláljuk, idén 
is magunk mögött kellett hagynunk a hétköznapi életünket. A németkéri 
Bakos-tanyán gyűltünk össze: 24 család, 148 lélek, 30-40 változatos for-
májú sátor. Szabolcs atya egy rövid megszakítással (3 esketés egy nap) 
végig velünk táborozott. Ebben az évben a hét erényben igyekeztünk meg-
erősödni, amelyek az ún. hét főbűn hathatós ellenszerei. Az erényeket a 
kisebbek számára a Hétszínvirág szirmai, a bűnöket pedig a hétfejű sár-
kány hét feje testesítette meg. Nos, az utóbbiak Sárkányölő Miklós vitéz 
közreműködésével végül egytől-egyig a porba hullottak; a kisebb-nagyobb 
csuklókon pedig gyülekeztek az erényeket jelképező színes madzagok, 
amelyeket próbatételek árán szereztünk meg. Szentmisével indultak a 
napok, utána csapatverseny, kézművesség, lelkigyakorlat, mese, sport, 
éneklés és játék következett, de a végeláthatatlannak tűnő mosogatások 
is gyorsabban teltek egy jó beszélgetés közben. Ahhoz, hogy a tábor a 
kisgyerekes szülőknek is feltöltődés lehessen, a serdülők segítsége kellett, 
akik hosszú órákra elfoglalták a kisebbeket. A kamaszok egyébként szinte 
külön társadalmat alkottak: a harmadik estén egyikük azt találta kérdezni, 
nem tudjuk-e véletlenül, melyik a családja sátra. Hálásak vagyunk a közös-
ségért, a jó időért, a szép helyért, a szervező munkáért, na és azért a kb. 
300 palacsintáért, amit az itthon maradók küldtek utánunk Szabi atyával!

Kardeván Lapis Gergely
Fotók: György-Deák Panni

Családi nap a Tanodában
Tanodánk augusztus 19-én tartotta nyi-
tott tanodai családi napját, melynek a 
Klarissza-ház adott otthont. A 16 órakor 
kezdődő köszöntők után a Országos Re-
formátus Cigánymisszió tagjai kézműves 
és ügyességi játékokkal szórakoztatták a 
gyerekeket. Ezalatt a szülők és a tanoda 
dolgozói között fórumbeszélgetés folyt. 
Ennek során lehetőség volt megosztani ta-
pasztalataikat, segítve ezzel további mun-
kánkat. Nagy sikere volt a hagyományőrző 
tánctanításnak is, az ízletes bográcsgulyás 
(köszönjük Incze Tamásnak) és a finom 
sütemény után pedig a tanodások mutat-
ták be műsorukat, akik cigány verseket és 
mesét szavaltak. A mozgalmas délutánt 
koncert és közös éneklés zárta.

Köszönetet mondunk támogatóinknak, 
akik segítettek abban, hogy a rendezvény 
maradandó élmény maradjon minden 
résztvevőnek: Piliscsabai Református Gyü-
lekezet, Magyarországi Református Egy-
ház Diakóniai Iroda, Országos Református 
Cigánymisszió, Piliscsabai MIKK, Piliscsa-
ba Város Önkormányzata.

Kézdy-Brózik Vera

CIVIL
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Nyomda: Virtuóz Kiadó és Nyomdaipari Kft.
Hirdetésfelvétel az októberi számba: szeptember 15.

HIRDETÉSFELVÉTEL 
A PILISCSABAI POLGÁRBA: 

piliscsabai.polgar@gmail.com
+36 70 866 3289

Szélesség × magasság

1/1 184 mm × 262 mm 48 000 Ft

1/2 184 mm × 128 mm 24 000 Ft

1/4 90 mm × 128 mm 12 000 Ft

1/8 90 mm × 62 mm 6 000 Ft

1/16 43 mm × 62 mm 3 000 Ft

PROGRAMAJÁNLÓ

HIRDESSEN 
A PILISCSABAI 
POLGÁRBAN!

Hirdetésfelvétel:
piliscsabai.polgar@gmail.com

+36 70 866 3289

Izgalmas új szezon indul

Felnőttcsapatunk-
nak nem sok ideje 
maradt a pihenésre, 
bár a munkájuk mel-
lett lehet, hogy a foci 
jelenti azt. A csapat 
már július közepén 
elkezdte a felkészü-
lést az új szezonra, 
heti két edzéssel és 
minimum egy edző-
meccsel. Az alapo-
zásunk a terveknek 

megfelelően zajlott, így bizakodva várjuk az új bajnoki idényt, ami 
most még izgalmasabbnak tűnik.

Örömmel jelezzük, hogy két minőségi játékossal erősödött a kere-
tünk. Új kapusunk Kapás Máté lesz, aki a Dorog ifiből kinőve lesz 
első számú hálóőrünk. Személyében egy jó karakterrel gazdagod-
tunk, mind emberileg, mind szakmailag megnyugtató megoldást 
jelent majd a három léc között.

Védelmünk is combosabb lesz: Munkácsi Milán az Újpest után-
pótlásában nevelkedett, az ott eltöltött évek után Gödöllő megyei 
I. osztályú csapatában játszott. Leigazolása nagy fegyvertény, 
érett, intelligens játékossal gazdagodtunk. Fontos megemlíteni, 
hogy Milán is helyi lakos, így még inkább büszkék vagyunk rá, 
hogy hazacsábítottuk. Új szerzeményünk kiválóan illeszkedik 
alapelveinkbe (csabai csapat, azaz helyi játékosok játsszanak), 
ezen kívül Milánra az utánpótlásunk edzői stábjában is számít az 
egyesület.

Mikor a felnőttcsapatról szólunk, az egyúttal az utánpótlásunkat 
is jelenti, hiszen fiatal játékosainkra a jövőben is számítunk, és a 
jó hír, hogy mindig számíthatunk is. A felnőtt keretben egyre több 
lehetőséget kap Horváth Ágoston, Breuer-Lábady Jakob, Tóbiás 
Menyhért és Molnár Levente is. Szép jövő áll fiatal tehetségeink 
előtt, bátran figyelembe vehetjük őket a keret kialakításánál.

Csapatunk értékét mutatja, hogy tavalyi bombaigazolásunk, Youla 
is marad nálunk. Nagyon megszerettük őt, és úgy tűnik, ő is minket. 
Mikor egyre sikeresebb játékosmenedzseri teendői engedik, nem 
hagy ki egyetlen alkalmat sem. Nagyon inspiráló személyiség!

Távozóink is vannak: Karádi Marcell, Balogh Márton, Kauser Bá-
lint, Triff Gergely, Triff Bálint, Csonka Krisztián ment el idén nyáron, 
nekik sok sikert kívánunk!

Bízunk bene, hogy a vírust magunk mögött tudva, idén már szur-
kolóink támogatása mellett érünk el szép eredményeket. Hajrá 
Csaba!

Ifj. Miklósvári Géza
vezetőedző




